
رونمایی از سرود »سلام فرمانده ۲«
سرود »سلام فرمانده ۲« در آستانه نیمه شعبان به عنوان 
اثر جدید گروه ماح )ملت امام حسین( رونمایی می شود.

س��رود »س��ام فرمانده ۲« در آستانه نیمه ش��عبان سالروز 
میاد امام زمان)عج( به عنوان اثر جدید گروه ماح )ملت امام 
حسین)ع(( جمعه ۱۲ اسفند رونمایی و برای نخستین بار از 

شبکه سوم سیما پخش می شود. 
این س��رود به عنوان محصول جدید گروه ماح با نوای ابوذر 
روحی و همراهی گروه های سرود تهیه شده است که نماهنگ 
آن با حضور ۱۰ هزار کودک و نوجوان از سراس��ر کش��ور در 
مسجد مقدس جمکران ضبط شده است. قرار است با رونمایی 
این س��رود، اجتماعات »س��ام فرمانده« با همکاری شعب 
استانی گروه ماح در شهر های مختلف کشور برگزار شود که 

اولین اجتماع در استان یزد برگزار خواهد شد.
 نسخه نخست سرود »س��ام فرمانده« کاری از گروه ماح در 
لنگرود است که با شعری از سیدمهدی بنی هاشمی لنگرودی 
و اجرای ابوذر روحی به تهیه کنندگی حجت الاس��ام سعید 
اس��فند ۱۴۰۰ مص��ادف با نیمه ش��عبان برای  نعیمی، ۲۷ 
نخستین بار در شهر لنگرود استان گیان پخش شد. تاکنون 
نسخه های بس��یاری اعم از آذربایجانی، کردی، ترکی، عربی 
بحرینی، عربی عراقی، عربی لبنانی، پاکس��تانی، انگلیسی و 

فرانسوی از این سرود تولید شده است.

     موسیقی

حكمت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 6711 | چهارش��نبه 10 اس��فند  1401 | 8 ش��عبان 1444 |  اذان ظه��ر: 12:17 | 
غروب آفتاب: 17:59 | اذان مغرب:17: 18 | نیمه شب شرعی:23:35 |      اذان صبح فردا: 05:10 | طلوع آفتاب فردا: 06:34 |

نما | حسین  کشتكار
روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران

صاحب امتیاز: پیام آوران نشر روز
مد    یرعامل و مد    یر مسئول: محمدجواد  اخوان

سرد    بیر: غامرضا صاد    قیان
آد    رس: تهران، خیابان شهید     مطهري 

تقاطع میرزاي شیرازي، پاک 38۴
سازمان آگهی ها:  88۴98۴58

روابط عمومي:88۴98۴۴8 ، نمابر: 6 -888۴563۴ 
توزیع: شرکت نشر گستر امروز 88۴98۴۷6 

چاپ: همشهری
www.javanonline.ir

رئیس اتاق ایران و چین عنوان كرد

از سلبریتي ها در اتاق بازرگاني به عنوان ماشین رأي استفاده مي شد
موضوع بیش از 70 نفر هنرمند مطرح شده، اما داده هاي موجود نشان مي دهد از این دست كارت ها 

بیش از 600 مورد صادر شده كه اصلي ترین دلیل آن هم تخلف در انتخابات اتاق بازرگاني است

 رئی�س ات�اق ای�ران و چی�ن مي گوی�د ص�دور كارت 
عضوی�ت ات�اق بازرگان�ي ب�راي برخ�ي هنرمن�دان 
ب�راي خری�د رأي فع�الان تج�اري ب�وده ك�ه تخلف 
اس�ت و البته این كارت ه�ا صرفاً  ب�راي عضویت بوده 
و نمي ت�وان با آنه�ا فعالیت تج�اري و اقتص�ادي كرد. 
مجیدرضا حریري، رئیس ات��اق ایران و چین درباره موارد 
مطرح شده اخیر نس��بت به عضویت برخي سلبریتي ها و 
هنرمندان سینمایي در اتاق بازرگاني به تسنیم گفت: به 
طور کلي در اتاق بازرگاني دو نوع کارت صادر مي شود که 
یکي مربوط به اعضاي اتاق بازرگاني اس��ت و دیگر کارت 

بازرگاني است. 
حریري در ادامه گفت: هر فردي که قصد فعالیت اقتصادي، 
تولیدي ی��ا خدماتي داش��ته باش��د کارت عضویت اتاق 
بازرگاني را مي تواند در اختیار داشته باش��د که این کارت 
براي انجام امور بازرگاني قابلیت استفاده ندارد و محدوده 
فعالیت دارن��دگان این ن��وع کارت ها درحد ش��رکت در 
انتخابات اتاق بازرگان��ي و انجام فعالیت ه��اي اقتصادي 
خود داخل کشور اس��ت مثل فردي که ش��رکت حمل و 
نقل بین المللي یا حق العمل کاران دارد به این ترتیب این 
گروه هیچ نیازي به صدور برگه ه��اي گمرکي براي انجام 
امور بازرگاني ندارند و با این کار هیچ فعالیت بازرگاني هم 

نمي توانند انجام دهند. 
حریري تصریح کرد: بنابراین درباره موضوع هنرمندان و 
سلبریتي هایي که اکنون مطرح شده تنها موضوع عضویت 
اتاق بازرگاني مطرح بوده ، بنابراین این نکته که نمي توان 
با این کارت ها فعالیت تجاري کرد، درست است، اما نکته 
اساس��ي تر اینکه اصولاً ص��دور چنین کارت��ي براي گروه 
یادش��ده خاف قانون و مقررات اس��ت و بررسي ها نشان 
مي دهد که این کارت ها نه براي جلس��ات مشورتي بلکه 

براي خرید رأي است. 
وي گفت: البت��ه امروز که درباره تخلف یاد ش��ده صحبت 
مي کنیم، موضوع بیش از ۷۰ نفر هنرمند مطرح شده است، 
اما واقعیت امر اینجاست که داده هاي موجود نشان مي دهد 
از این دس��ت کارت ها احتمالاً بی��ش از 6۰۰ مورد صادر 
ش��ده که اصلي ترین دلیل آن هم تخلف در انتخابات اتاق 

بازرگاني است. 

رئیس اتاق ای��ران و چین همچنین اظه��ار کرد: موضوع 
تخلف ص��دور کارت عضویت ب��راي این اف��راد مربوط به 
گذشته با همان هدف جمع آوري رأي یا به عبارتي ماشین 
رأي ساختن بود که خوشبختانه در آخرین مصوبه اي که 
اخیراً داشتیم این روند هم منتفي شد و صدور کارت براي 

چنین افرادي محدود شده است. 
حریري ضمن تأکید بر اینکه چنین روندي در هیچ کجاي 
دنیا مرسوم نیست، گفت: چند سال قبل خود بنده با اشاره 
به روند فعالیت ه��اي اقتصادي در بخ��ش فرهنگ و هنر 
دهکده جهاني در جلس��ات مطرح کردم ک��ه باید فکري 
براي موضوع اقتصاد هنر هم داشته باشیم، اما این موضوع 
در همین زمینه موردي شد براي سوء استفاده و همانطور 

که اشاره شد این خلأ هم بسته شد. 
رئیس اتاق ایران و چین در ادامه افزود: منظور از اقتصاد هنر 
در این زمینه براساس تعاریف علمي منظور سرمایه گذاران 
هنري، فیلم، گالري داران یا مجموعه داران است و وضعیت 
هنرپیش��ه، نوازنده یا خواننده در این بخش دقیقاً همانند 
پرسنل شرکت هاي تولیدي یا امثال آن است نه اینکه این 
افراد خودش��ان فعال اقتصادي شناخته ش��وند، چون در 
روند تولید یك اثر هنري این گروه تنها دستمزد دریافت 

مي کنند و خدمت یا فعالیتي را انجام مي دهند. 
بنابراین به نظر مي رس��د که در این ب��اره اولاً باید نظارت 
بیشتري روي فعالیت تجاري و اقتصادي فعالان این حوزه 
صورت بگیرد. ثانیاً هنرمندان نیز باید بدانند که ش��أن و 
جایگاه هنري آنان نباید تبدیل به وس��یله براي رس��یدن 
برخي به منافع سیاسي و اقتصادي بشود. البته امیدواریم 

که این عضویت بدون چشمداشت مالي بوده باشد. 

نظام تهیه كنندگی از این بیماری رنج می برد
تهیه كننده فیلم »مصلحت« این بار از نامه نگاری قوه قضائیه با سازمان سینمایی برای رفع مشکل آن خبر داد

   مصطفی شاه كرمی
تهیه کننده فیلم مصلح��ت پس از کش و قوس ه��ای فراوان و 
اظهارات ضد و نقی��ض و تن دادن به انج��ام اصاحات و اعِمال 
ماحظات قوه قضائیه، حالا از نامه ن��گاری برای گرفتن مجوز 
اکران این فیلم پس از دو سال خبر داد، سرنوشت مشابهی که 

اکثر آثار این تهیه کننده به آن مبتا شده اند.
مش��کل محتوایی فیلم مصلحت و ایرادات و ماحظاتی که قوه 
قضائیه در مورد آن داش��ت، مهم ترین عامل جلوگیری از اکران 
این فیلم بود. طی دو سال اخیر بیشترین اخباری که در مورد فیلم 
»مصلحت« به کارگردانی حسین دارابی و تهیه کنندگی محمدرضا 
شفاه که محصول مشترک سازمان اوج و حوزه هنری است، منتشر  
می شد، اظهارات ضد و نقیض س��ازندگان آن مبنی بر همراهی و 
عدم مشکل قوه قضائیه با این اثر بود. نکته جالب تر در مورد این فیلم 
اظهارات غیرواقعی تهیه کننده آن بود که هرازگاهی خبر از رفع 
توقیف و کسب مجوز اکران عمومی آن می داد. دامنه این اظهارات 
تا جایی پیش رفت که اواخر دی ماه سال گذشته شفاه، تهیه کننده 
»مصلحت« درباره سرنوشت این فیلم گفت: مشکاتی که این فیلم 
از سوی قوه قضائیه با آن مواجه شده بود تا حدود زیادی برطرف 
شده است. »مصلحت« در حال حاضر آماده نمایش است و همکاران 

ما در حوزه هنری در حال برنامه ریزی برای اکران آن هستند! 
حالا دو س��ال بعد از این اظهارات، این سینماگر از نامه نگاری قوه 
قضائیه با سازمان سینمایی برای رفع مشکل فیلم »مصلحت« خبر 
می دهد. تهیه کننده فیلم »مصلحت« درباره آخرین وضعیت این 
فیلم می گوید: درباره این فیلم ما توافق هایی را با وزارت فرهنگ و 

ارشاد داشتیم. دوستان سازمان سینمایی و وزارت ارشاد با توجه به 
ماحظات قوه قضائیه درباره این فیلم از ما خواسته بودند خودمان به 
توافق برسیم و موافقت نهایی خود با اکران فیلم را منوط به توافق ما با 
قوه قضائیه کرده بودند. این توافق در حال حاضر شکل گرفته است.

وی ادامه می دهد: قوه قضائیه در قالب یك نامه مکتوب به سازمان 
سینمایی وزارت ارشاد اعام کرده پخش فیلم »مصلحت« از نظر 
آنها بامانع اس��ت. بعد از مذاکراتی که ما با دوستان قوه قضائیه 
داشتیم و تعامل درباره نکاتی که این دوستان داشتند، وضعیت 
فیلم به صورت مکتوب به سازمان س��ینمایی اعام شده است. با 
توجه به اینکه نکات و ماحظات قوه قضائیه برطرف شده است، 
امیدواریم بتوانیم هرچه زودتر پروانه نمایش فیلم را دریافت کنیم. 
فیلم »مصلحت« فیلم بسیار مهمی برای امروز ماست و مخاطبان 
بسیاری هم طی دو سال گذشته پیگیر نمایش این فیلم بوده اند. 
مطمئن هستیم که اکران عمومی این فیلم می تواند اتفاق ویژه ای را 

در زمینه تولید و اکران فیلم های مسئله محور رقم بزند.

در نهمین گردهمایي مؤسسه ها و نهادهاي فعال در حوزه آموزش زبان فارسي مطرح شد

زبان فارسي بخشي از قدرت نرم ایران است
 فارسي این روزها زبان انقلاب اسلامي است و اگر كسي نسبت به توسعه انقلاب اسلامي و شناخت آن اهتمام داشته باشد

ناگزیر به آموزش زبان فارسي است و ان شاءالله با نگاه تمدني مقام معظم رهبري زبان علم در آینده جهان خواهد بود

    دیده بان

    سینما

     دریچه

 »بی بی سلطنت« 
برگزیده جشنواره پاسداران اهل قلم

كتاب »بی بی س�لطنت« به قل�م هادی زرگ�ری محصول 
انتش�ارات روایت فتح در هفدهمین جشنواره كتاب سال 
پاس�داران اهل  قلم به  عنوان اثر برگزیده ش�ناخته ش�د.

به گزارش »جوان«، در هفدهمین جشنواره کتاب سال پاسداران 
اهل قلم از میان ۲83 اثر ارس��ال شده به دبیرخانه جشنواره در 
حوزه های فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، سیاس��ی، تاریخی، 
دفاعی و علمی، ۴3 اثر حائز رتبه های اول تا س��وم و شایس��ته 
تقدیر شناخته شدند. کتاب »بی بی سلطنت«، خاطراتی متنوع 
و جذاب در مورد چند شخصیت انقابی مهم شهر نهاوند مثل 
آیت الله محمدولی حیدری و شهید آیت الله علی حیدری و دیگر 
مبارزان مطرح شهر نهاوند و داستان زحمات زنانی است که در 
برهه ها و ش��رایط مختلف تاریخ، انقاب و دفاع مقدس نقشی 
متناسب با جایگاه خود ایفا کرده اند. این کتاب در ۲۰۰ صفحه و 
شش فصل به چاپ رسیده است. برای آشنایی بیشتر مخاطب با 
فضای زندگی راوی کتاب و همچنین زبان شیرین او تا جایی که 
متن اجازه داده و خوانش را سخت نمی کرده سعی شده از برخی 
اصطاحات و جمات محلی استفاده شود تا حاوت این زبان به 

کام خواننده نیز بنشیند و او را تحت تأثیر خود قرار دهد.
----------------------------------------------------

 انتشار داستان »لاک پشت و پروانه«
 برای کودکان

كت�اب »لاک پش�ت و پروان�ه« نوش�ته اعظ�م بزرگ�ی 
توس�ط انتش�ارات كان�ون پ�رورش فک�ری ك�ودكان 
ش�د. نش�ر  ب�ازار  راه�ی  و  منتش�ر  نوجوان�ان  و 
به گزارش جوان، کتاب »لاک پش��ت و پروانه« نوش��ته اعظم 
بزرگی در قالب یکی از عناوین کتاب های مرغك به تازگی توسط 
انتشارات کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان منتشر و راهی 
بازار نشر شده است. کتاب های مرغك تاشی است برای تولید 
کتاب های قصه، بازی و س��رگرمی که همراه با بازی و سرگرم 
کردن کودکان به آنها کمك می کند دنیای پیرامون شان را بهتر 
حس کنند و آن را بهتر بشناسند. با کنجکاوی به دنیا بنگرند و 
حساس و جست وجوگر بار بیایند، ذهن شان پرورش یابد و نیروی 
اندیشه در آنها رشد کند. این کتاب داستان یك بچه لاک پشت 
است که دنبال پروانه می گردد و برای گروه سنی نوباوه )بالای 
۴سال( مناسب است. تصویرگریش هم توسط بهار اخوان انجام 
شده است. کتاب »لاک پشت و پروانه« با ۲8 صفحه، شمارگان 

3هزار نسخه و قیمت ۲6 هزار تومان منتشر شده است.
----------------------------------------------------

گرمای دوباره صحنه موسیقی
برگ�زاری  از  صادق�ی  رض�ا  و  خس�روی  س�یروان 
كنس�رت در روزه�ای باقیمان�ده ت�ا ن�وروز خب�ر دادند.
رضا صادقی قرار اس��ت ۱5 اس��فند ماه و س��یروان خس��روی 
اسفند ماه هر دو در سالن رویال هال اسپیناس پالاس روی   ۱۷
صحنه بروند. پیشتر این دو خواننده در شرایط سکون تقریبی 
برگزاری کنسرت ها روی صحنه رفته بودند. سیروان خسروی 
۲3 بهمن ماه در مرک��ز همایش های برج می��اد تهران و رضا 
صادقی ۲5 بهمن در سالن میاد نمایشگاه بین المللی پیش از 

آغاز جشنواره موسیقی فجر روی صحنه رفته بودند.

    محمدصادق عابدیني
زبان فارس�ي باعث شد برداش�ت هاي فني 
و عمی�ق از فرهن�گ اس�لامي و ش�یعي از 
س�وي اندیش�مندان خارجي انجام ش�ود. 
در نهمین گردهمایي مؤسسه ها و نهادهاي فعال 
در حوزه آموزش زبان فارسي، صاحبنظران بر 
تقویت زبان فارس��ي به عن��وان زباني غني که 
قابلیت تبدیل شدن به زبان علمي در جهان را 

دارد، تأکید کردند. 
    رابطه زبان فارسي و فهم تشیع

حسین قناعتي، رئیس دانشگاه علوم پزشکي 
ته��ران، در نهمی��ن گردهمایي مؤسس��ه ها و 
نهادهاي فعال ح��وزه آموزش زب��ان و ادبیات 
فارسي در جهان  گفت: »هانري کربن، جمله اي 
دارد ک��ه مي گوی��د دین حضرت عیس��ي )ع( 
و موس��ي)ع( بعد از وف��ات آنه��ا از بین رفت و 
حتي اهل س��نت هم نتوانس��تند دین واقعي 
خود را حفظ کنند، اما شیعه دو اسطوره دارد، 
امام حس��ین)ع( و امام مهدي)ع( ک��ه این دو 
اس��طوره در طول تاریخ ۱۴۰۰ س��اله، به رغم 
هجمه هاي فراوان  باقي ماندند و اینك با ادبیاتي 
که بر این اسطوره ها استوار شده، هر چیزي که 

شما بخواهید، داریم.«
قناعتي در ادامه ضمن تأکید بر اهمیت گسترش 
زبان و فرهنگ فارس��ي  تأکی��د کرد: »اگر نبود 
تاش فارس��ي آموزاني که کمك کردند امثال 
هانري کربن و آنه ماري شیمل فارسي یاد بگیرند 
آنها نمي توانستند برداشت هاي فني و عمیقي از 

فرهنگ ایران اسامي و شیعه داشته باشند.«
رئیس دانشگاه علوم پزشکي تهران همچنین 
از موظف ش��دن بیش از هزارو5۰۰ دانشجوي 
خارجي این دانش��گاه به آموزش زبان فارسي 

خبر داد. 
    فارسي زبان علم دنیا خواهد شد

حجت الاسام و المس��لمین مهدي ایماني پور، 
رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسامي، در 
این گردهمایي  گفت: » امروز زبان فارسي بهترین 
ابزار دیپلماسي عمومي، فرهنگي و علمي کشور 
و بخشي از قدرت نرم جمهوري اسامي ایران 
در خارج از کشور محس��وب مي شود، از این رو 
باید به آموزش و توس��عه زبان فارسي اهتمام 

بیشتري داشت.«
ایماني پور، وجود معنویت و نکات ارزنده اخاقي 

را عام��ل غناي زبان فارس��ي دانس��ت  و ادامه 
داد: » زبان فارسي این روزها زبان انقاب اسامي 
است، امروز اگر کسي نسبت به توسعه انقاب 
اسامي و شناخت آن اهتمام داشته باشد، ناگزیر 
به آموزش زبان فارسي است و ان شاءالله با نگاه 
تمدني که مقام معظم رهبري دارند، زبان علم 

در آینده جهان خواهد بود.«
وي در بخش دیگري از س��خنانش با انتقاد از 
کاهش اعزام مدرسان زبان فارسي به خارج از 
کشور، از 36 استاد در سال 95 به سه استاد در 
سال جاري  گفت: » اگر دنبال کمك به توسعه و 
بهبود آموزش زبان فارس��ي در خارج از کشور 
هس��تیم، این کمبود باید جبران ش��ود. نکته 
دوم پذیرش و بورس اس��ت. هر چه پذیرش و 
بورس دانشجو در ایران و حتي آموزش اساتید 
زبان فارسي بیشتر شود، به توسعه و بهبود آن 
کمك خواهد کرد. بنابراین تس��هیل آمد و شد 
دانشجویان و اساتید از الزاماتي است که در این 

زمینه وجود دارد.«
رئیس س��ازمان فرهنگ و ارتباطات اسامي  با 
اشاره به اینکه امروزه بسیاري از کشورها ایران را 
به عنوان یك کشور توسعه یافته تلقي مي کنند، 
تأکی��د کرد: »اگر توس��عه علم با ن��گاه تمدني 
صورت بگیرد، حتماً منجر به توس��عه و بهبود 

آموزش زبان فارسي خواهد شد.«
    بنیاد سعدي مرجع فارسي آموزان در جهان

غامعلي حداد ع��ادل، رئیس بنیاد س��عدي، 
با تش��ریح روند ش��کل گیري این بنیاد و نقش 
آن در آم��وزش اس��تاندارد زب��ان فارس��ي به 
غیرفارسي زبانان  گفت: » س��ال 85 در شوراي 
انقاب فرهنگي مطالعاتي انجام دادیم و به این 
نتیجه رسیدیم که در دنیا ۲5 کشور آموزش زبان 
را با الگویي واحد انجام مي دهند و مؤسساتي را 

زیر نظر بلندترین مقامات کشورش��ان در این 
زمینه تأسیس کرده اند. این نشان داد گسترش 
زبان در خارج از مرزها به ویژه در اقتدار فرهنگي 
و نکته اي که به آن دیپلماسي گفته مي شود و در 
گسترش مبادلات اقتصادي مؤثر است. « حداد 
عادل ادامه داد: »در شوراي عالي انقاب فرهنگي 
تصمیم گرفته شد بنیاد س��عدي به عنوان یك 
ش��اخه تنیده و روییده در س��ازمان فرهنگ و 
ارتباطات تأسیس شود. این بنیاد طي ۱5 سال 
فعالیت خود اقدام به برگزاري 9 دوره همایش با 
مؤسسات فعال دخیل در آموزش زبان فارسي 
انجام داده است. « رئیس بنیاد سعدي با اشاره به 
خدمات آموزشي این بنیاد به فارسي آموزان در 
جهان  گفت: » ما تاکنون در حدود ۴۰کتاب براي 
زبان آموزان در سراسر جهان تألیف کردیم. در 
سال هاي کرونا انواع نرم افزارها را براي آموزش 
در فضاي مجازي تولی��د کرده ایم. ما یك دوره 
طولاني آموزش��ي را در حدود ۱۱ ماه برگزار و 
منابع آموزشي را به ۴۰۰ استاد در کشور مصر 
از طریق فضاي مجازي ب��ه روش هاي مختلف 

تدریس منتقل کردیم.«
    مرجعیت علمي زبان فارسي

هاش��م داداش پور، معاون وزی��ر علوم و رئیس 
سازمان امور دانشجویان نیز در این گردهمایي  
گفت: » رهبر انقاب دو عبارت کلیدي دارند که 
محور همه فعالیت هاي علمي، فني و تحقیقاتي 
باید باش��د. یکي از آنها مرجعیت علمي ایران و 
زبان فارسي به عنوان زبان معیار است. اگر همه 
دانش��گاه ها و مراکز این را در دس��تور کار قرار 

بدهند، اتفاق مبارکي رخ خواهد داد.«
داداش پور  ادامه داد: »م��ا باید بدانیم این کام 
رهبري تاکتیك نیست، اقدام راهبردي است. 
طبعاً وقتي از مرجعیت علمي صحبت مي کنیم، 
ابعاد مختلفي دارد. در دنیاي پر شتاب امروز و 
در موقعیت جغرافیاي علم در حال یك تغییر 
اساس��ي اس��ت ما مي توانیم به مح��ور و مرکز 
علم تبدیل شویم. تابع چنین اقدامي مي تواند 

گسترش زبان فارسي باشد.«
    رونمایي از محص�ولات جدید آموزش 

زبان فارسي
در ای��ن مراس��م، از جدیدتری��ن محصولات 
آموزشي بنیاد سعدي براي آموزش زبان فارسي 

به غیرفارسي زبانان  رونمایي شد. 
 کتاب هاي »دس��تور س��اده زبان فارس��ي«، 
»روش ه��اي س��اده آم��وزش فارس��ي ب��ه 
فارس��ي زبانان« و کت��اب »طوط��ي« وی��ژه 
فارس��ي آموزان هندي، ب��ه همراه »س��امانه 
یکپارچه س��ازي خدمات دیجیتالي« در بنیاد 
سعدي و س��امانه تعامل بیش��تر بنیاد سعدي 
با مراکز آموزش زبان فارس��ي در سراسر دنیا، 

محصولاتي بودند که رونمایي شدند. 
    تقدیر از روزنامه جوان به عنوان رسانه 

حامي زبان فارسي
در نهمین گردهمایي مؤسسه ها و نهادهاي فعال 
حوزه آموزش زبان و ادبیات فارسي در جهان، 
به پاس اهتمام در معرفي و ترویج زبان و ادبیات 
فارسي، از روزنامه »جوان« و خبرنگار فرهنگي 

این رسانه تقدیر به عمل آمد.

حداد عادل: در شوراي عالي 
انق��اب فرهنگ��ي تصميم 
گرفته ش��د بنياد سعدي به 
عن��وان يك ش��اخه تنيده و 
روييده در س��ازمان فرهنگ 
و ارتباطات تأس��يس ش��ود

امام حسین علیه السلام فرمودند:

كس�ی كه تو را دوس�ت دارد از 

تو انتقاد می كند و كس�ی كه با 

تو دش�منی دارد از تو تعریف و 

تمجید می كند.

بحارالانوار، ج75، ص1۲8

افت كیفیت فیلم ها با بلیت گران همخواني ندارد
 سینماي ایران براي نجات از بحران مخاطب نیاز به تئوري و سیاست گذاري دارد، اما وقتي فقط قیمت بلیت گران مي شود 

و همزمان كیفیت فیلم ها افت مي كند دیگر نمي توان انتظار رونق داشت

    افشین علیار
خبرهایي از انجمن سینماداران و دفاتر پخش مبني 
بر اینکه باید بهاي بلیت سینماها از 45 هزار تومان 
به 70هزار تومان افزایش پیدا كند، به گوش مي رسد، 
این در حالي اس�ت كه با بلیت 45 هزار تومان هم 
سالن هاي س�ینما دیگر رونق گذش�ته را ندارند.

س��ینماي ایران براي نج��ات از بحران س��ینما نیاز به 
تئوري و سیاست گذاري دارد اما وقتي فقط قیمت بلیت 
گران مي شود و همزمان کیفیت فیلم ها روز به روز افت 
مي کند دیگر نمي توان انتظار داشت اتفاق خاصي بیفتد. 
فیلم هاي شبه کمدي که به جریان ابتذال گره خورده  اند 
در یك هفته تنها 3 میلیارد مي فروش��ند یعني در یك 
هفته ح��دود 66 هزار صندلي براي ای��ن فیلم فروخته 
شده که این مي تواند فاجعه باشد. اینکه سینماي ایران 
به این روز افتاده موضوعي اس��ت که شبه روشنفکران 
در آن نقش اول را دارند. دمیدن در س��ینماي مخاطب 
خاص به عنوان اصلي ترین مزیت سینماي ایران و برند 
کردن سینماي جشنواره اي در جهان که طي سه دهه به 
طور سیستماتیك از سوي برخي دولت ها نیز حمایت و 
پشتیباني شد، سینماي ایران را به این روز انداخته است. 
هزینه ساخت یك فیلم معمولي در ایران بالاي ۱5 میلیارد 
تخمین زده مي شود و از سوي دیگر مي گوییم سینما هم 

تفریح است و هم مي تواند فرهنگ س��از باشد، اما حالا با 
افزایش هزینه هاي روزمره مردم به جاي سینما رفتن به 
فکر مایحتاج روزانه هستند، چون این فیلم هاي ضعیف 
را ترجیح مي دهند از س��بد خود ح��ذف کنند. معاونت 
سینمایي یا وزارت ارشاد باید تصمیم درست را اتخاذ کنند 
باید نرخ بلیت سینما را حتي پایین بیاورند و به سینمادار 
و پخش کننده طوري دیگر  رسیدگي کنند، به این دلیل 
که چرخه فروش و اقتصاد سینما ریزش نکند، در همین 
یك سال گذشته که نرخ بلیت سینما ۴5 هزار تومان شده 
با ریزش شدید مخاطبي مواجه ش��ده ایم که قباً میل 

به رفتن سینما را داشته است، اما دیگر رغبتي ندارد؛ نه 
اینکه از فیلم دیدن در سالن سینما لذت نبرد، بلکه میزان 
هزینه هاي زندگي اش جفت و جور نیست و کیفیت فیلم ها 
را هم در حدي نمي بیند که بخواهد دست در جیب ببرد. 

توجه کنیم که اگر سازمان سینمایي با بهاي جدید سینما 
موافقت کند، هزینه یك خانواده چهار نفري براي رفتن 
به سینما ۲8۰ هزار تومان مي شود و هزینه هاي دیگر 
هم مثل رفت و آمد و خرید خوراکي را هم اضافه کنید 
با احتساب این خرج ها رفتن چهار نفر به سینما احتمالاً 
5۰۰ هزار تومان در خوشبینانه ترین حالت هزینه دارد، 

به همین دلیل اس��ت که این روزها سریال هایي که در 
شبکه خانگي پخش مي شوند، مخاطب بیشتري دارند، 
چراکه با خرید یك اکانت پلتفرم مي ش��ود به صورت 
دسته جمعي یك سریال را نگاه کرد، از سوي دیگر مگر 
چه فیلم هاي مهمي در س��ینماها اکران مي شوند؟ آیا 
این فیلم ها مي توانند مخاطب را با بلیت ۷۰ هزارتوماني 
به سینما بکشانند؟ اساساً افزایش بهاي بلیت سینما و 
فیلم هاي هجو که نمایش داده مي شوند، متقاعد کننده 
نیست، چراکه بعد از پایان فیلم مخاطب فکر مي کند که 
پولش تلف شده است، نکته مهم و حائز اهمیت این است 
که هر وقت سازمان سینمایي مي خواهد دل مخاطبانش 
را بر اساس روزهاي مهم در سال به دست بیاورد قیمت 
بلیت را نیم بها مي کند و اتفاق��اً در آن روزها مخاطبان 
زیادي به سینما مي روند. این روند افزایشي اساساً به نفع 

سینماي ایران نیست. 
سینما باید محلي براي آرامش مخاطب باشد، اگر هم 
یك فیلم ضعیف تماشا مي کند نباید بگوید حیف پول! 
معاونت سینمایي باید از شناور بودن بهاي بلیت دست 
بکشد و امتحان کند که به طور مثال در عید و ماه رمضان 
بهاي بلیت افزایشي پیدا نمي کند و نیم بها شدن بلیت 
سینما در این دو مناسبت پیوند خورده مي تواند مخاطب 

سینما را دوباره به سالن ها برگرداند. 

   اکران


